
Jucerasnja press konferencija
u kancelariji OHR Sjever
Pitanja i odgovori na temu privatizacije i obrazovanja u Brcko
Distriktu postavljena Ambasadoru Henry L. Clarke-u

Zbog  toga  sto  je  diskusija  koja  se  vodila  za  vrijeme
jucerasnje  press  konferencije  u  kancelariji  OHR  Sjever  u
Brckom pogresno predstavljena danas u medijima, dostavljamo
vam  tacnu  transkripciju  pitanja  i  odgovora  na  temu
privatizacije  i  obrazovanja  u  Brcko  Distriktu:

Pitanje:  Skupstina  juce  nije  usvojila  obrazovni  plan  za
osnovno i srednje obrazovanje. Da li je neophodno da se ovaj
plan usvoji prije pocetka skolske godine?

Odgovor: Ja se nadam da ce ovaj plan biti usvojen uskoro.
Koliko  znam,  Vlada  priprema  dodatne  informacije  koje  je
Skupstina od njih zahtijevala i nadam se da ce se na taj nacin
plan usvojiti.

Pitanje: Moje pitanje je da li skolska godina moze poceti bez
usvojenog obrazovnog plana od strane Skupstine?

Odgovor: Bilo bi bolje da se plan usvoji, ali moj utisak je da
skolska godina u svakom slucaju moze zapoceti.

Pitanje:  Da  li  vas  poslednji  objedinjavajuci  nalog  o
privatizaciji  zapravo  ponistava  prvi  nalog  o  privatizaciji
prema kojem ona preduzeca koja nisu strateska za Distrikt mogu
biti privatizovana, u stvari, u skladu sa medjuentitetskom
linijom razgranicenja?

Odgovor: Postojao je sporazum dogovoren pocetkom ove godine da
se privatizuju preduzeca koja su od strateskog interesa, i
preduzeca  koja  nisu  od  strateskog  interesa  koja  bi
privatizovale razlicite strane. Strateska preduzeca je trebalo
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da privatizuje Brcko Distrikt. Medjutim, koliko vidim, nijedan
od entiteta nije podrzao taj sporazum.

Dio  ovog  sporazuma  se  takodje  odnosio  na  vaznost  toga  da
interesi Brcko Distrikta budu zasticeni. Medjutim, posto nije
doslo do konsultacija u vezi sa privatizacijom tih nekoliko
preduzeca, jasno je da interesi stanovnika Brcko Distirkta
nisu uzeti u obzir.

Pitanje: U elaboratu koji je podnesen od strane inicijatora
osnivanja Pravoslavnog obrazovnog centra, postoji stavka kojom
se ocekuje da ce dio poreza koji placaju poreski obveznici
Brcko Distrikta biti usmjeren ka ovom Centru. Da li ova ideja
ima podrsku i sta bi se desilo kada bi i Bosnjaci i Hrvati
zapoceli  istu  inicijativu,  to  jest,  organizovali  sopstvene
nacionalne obrazovne centre?

Odgovor: Moramo prije svega napraviti razliku izmedju javnih
skola,  koje  su  prema  novom  zakonu  integrisane  i
nediskriminatorske, i privatne skole koje se mogu organizovati
na drugacijim osnovama, ali ono sto je vazno za njih jeste da
se ne finansiraju iz javnih sredstava.

Osnovno je sledece: Konacna odluka Arbitraznog tribunala za
Brcko  zahtijeva  od  Supervizora,  od  mene,  da  organizuje
integrisani  multi-etnicki  obrazovni  sistem,  bez  ikakve
diskriminaicje, u kojem ce svaki stanovnik imati pravo na
jednak pristup skolama.

Pravoslavni  centar  moze  da  podnese  prijedlog  za  osnivanje
privatne skole, za jednu etnicku grupu i sa nastavom koja ce
se odvijati na jednom jeziku, i u koju nece ici Bosnjaci i
Hrvati,  ali  takvu  skolu  moraju  organizovati  kao  privatnu
skolu.

Pitanje:  Ako  4000  srpskih  roditelja,  koji  su  potpisali
peticiju i zele da osnuju ovaj Pravoslavni obrazovni centar, a
poreski su obveznici, zele da se dio poreza koje oni placaju
Brcko  Distriktu  usmjeri  ka  finansiranju  Pravoslavnog



obrazovnog centra, da li ce im to biti omoguceno? Jer, prema
informacijama kojima raspolazem, u nekim evropskim zemljama
moguce  je  da  se  jednostavno  umanji  porez  koji  se  placa
drzavnom budzetu, u ovom slucaju Brcko Distriktu, za onaj
iznos koji je namijenjen osnivanju i finansiranju Pravoslavnog
obrazovnog centra.

Odgovor: Ne zelim da dam komentar na ono sto se desava u
drugim  evropskim  zemljama  gdje  je  drugacija  i  etnicka
situacija,  i  situacija  sa  manjinama.

Moja odgovornost je da sprovedem Konacnu arbitraznu odluku,
koja je u tom smislu zaista vrlo jasna, a to je da se ne moze
organizovati jednonacionalna, odvojena, diskriminatorska skola
kao dio sistema.

Dakle, pravo da se osnuje privatna skola ne ukljucuje i pravo
bilo na novac ili obezbjedjivanje prostorija ili osoblja, ili
bilo cega sto se finansira iz budzeta Brcko Distrikta.

I,  mislim  da  je  zakon  vrlo  jasan  po  pitanju  razlikovanja
javnih  skola  od  privatnih  skola,  gdje  se  javne  skole
finansiraju iz javnih sredstava, a privatne iz privatnih.

Pitanje: Ukoliko ne bude usvojen obrazovni plan, kako ce se
planirati organizacija skola?

Odgovor: Postoji plan za implementaciju i usaglaseni nastavni
plan  i  program  koji  se  mogu  primjenjivati  u  postojecim
skolama, a u planu za implementaciju jasno je odredjeno na
koji nacin ce se skole organizovati. Bilo bi dobro ukoliko bi
se prvo zavrsio obrazovni plan, ali ukoliko Skupstina bude
zeljela duze da razmatra isti plan, ne vidim razlog zbog kojeg
bi se odgodio pocetak skolske godine.

Pitanje:  Da  li  vas  poslednji  objedinjavajuci  nalog  o
privatizaciji  znaci  da  entitetima  nije  vise  dozvoljeno  da
privatizuju bilo sta u Distriktu?



Odgovor:  Sada  cekam  na  informacije  o  tome  sta  se  zapravo
desilo sa tih nekoliko preduzeca koja su ili privatizovana ili
su bila u procesu privatizacije od strane RS. Mislim da bi
bila greska da iskljucim bilo kakvu mogucnost u ovom momentu.
Zelim da budem korektan prema ljudima koji ucestvuju u tome.
Ali ukoliko ovo nije bila korektna privatizacija, onda ona
nece imati snagu. Samo moramo da sagledamo to i onda cemo
vidjeti.

Pitanje: Da bi skolska godina mogla da pocne, mora postojati
mreza skola, iz jednostavnog razloga da bi se znalo koliko
srednjih, a koliko osnovnih skola ce biti u Brcko Distriktu, i
isto tako da bi se znalo koji ucenici idu u koje skole. Tek
nakon  sto  ova  informacija  bude  poznata  mogu  se  formirati
odjeljenja. A, zatim i nastavnici mogu poceti sa pripremom
programa koji ce se sprovesti tokom skolske godine. Sve ovo je
specifikovano u okviru Obrazovnog plana. Ukoliko Plan ne bude
usvojen od strane Skupstine, da li postoji mogucnost da bude
stavljen na snagu od strane vlade ili supervizora? Ili imate
neko drugo rjesenje za ovu situaciju? Proslogodisnji plan se
ne moze upotrebiti jer on predvidja osam skola, a ove godine
imamo integrisano obrazovanje.

Odgovor: Koliko znam, vlada radi paralelno na dvije stvari.
Prvo je odgovor na pitanja koja je postavila Skupstina i,
koliko znam, to je jedan odredjen broj pitanja. Druga stvar na
kojoj rade i za koju ocekujem da bude zavrsena u sledecih
nekoliko  dana  jeste  rasporedjivanje  nastavnika  u  odredjene
skole.  Ali  to  nije  nemoguce  uraditi,  jer  postoji  onoliko
ucionica i onoliko skola u Brcko Distriktu koliko ih postoji i
sve ce nam biti potrebne.


